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Marjai József befejezte kubai tárgyalásait
(Havannai tudósítónktól.)
H avannában befejeződött a m agyar 

—kubai gazdasági és m űszaki-tudo
mányos együttm űködési bizottság 12. 
ülésszaka. A tanácskozáson részt vevő 
m agyar küldöttséget M arjai József 
m iniszterelnök-helyettes, a kubai de
legációt Jósé Ramon Fernandez m i
niszterelnök-helyettes vezette. Az 
ülésszakon á ttek in te tték  a két ország 
gazdasági kapcsolatainak fejlődését, 
és határozatot hoztak azok tovább
fejlesztésére. Az erről szóló jegyző
könyvet M arjai József és Jósé R. 
Fernandez ír ta  alá.

M egállapították, hogy a m agyar— 
kubai külkereskedelm i forgalom a 
tervek szerint alakul. A korm ánykö
zi m egállapodások végrehajtása az 
előírt ütem ben, eredm ényesen folyik. 
S ikeresen halad az Ikarus au tóbu
szok K ubában történő összeszerelé
sének program ja, és elhatározták  an
nak továbbfejlesztését. A KGST- 
program ok keretein  belül a két or
szág együttm űködik többek között a 
kubai citrusterm elés és -feldolgozás 
fejlesztésében, a n ikkel-kobalt te r
melési kapacitások bővítésében. A 
m agyar—kubai m űszaki-tudom ányos 
kapcsolatok kedvezően fejlődnek. J e 
lentős közös eredm ényeket értek  el 
a K ubában folyó geológiai k u ta tá 
sokban, a szigetország tömegközle

kedésének fejlesztésében, valam in t a 
kubai dolgozók m agyarországi fog
lalkoztatásában és képzésében. A két 
ország központi tervező szervei k i
dolgozták az 1986—1990. évi népgaz
dasági tervek  egyeztetésének ü tem 
tervét.

A bizottság 12. ülésszaka a la tt a lá
írták  az 1984. évi m agyar—kubai á ru 
csere-forgalm i jegyzőkönyvet, v a la
m in t az autóbuszipari együttm űködés 
fejlesztésére, a kubai gyártási része
sedés növelésére kidolgozott fe ladat
tervet.

M arjai Józsefet fogadta Fidel 
Castro, a Kubai KP KB első titkára, 
az állam - és m inisztertanács elnöke. 
A m agyar m iniszterelnök-helyettes 
tárgyalt Carlos Rafael Rodriguezzel, 
az állam - és m inisztertanács elnök- 
helyettesével, G uillerm o García m i
niszterelnök-helyettessel, szállítá
si m iniszterrel, a  K ubai KP PB tag
jával, H um berto Perez m iniszterel
nök-helyettessel, a kubai tervhivatal 
elnökével és a kubai korm ány több 
tagjával.

K ubai tartózkodásán M arjai József 
üzem eket és intézm ényeket látoga
to tt meg H avannában, Santiago de 
Cubában, G uanajayban, valam in t az 
Ifjúság szigetén és P inar dél Rio m e
gyében.

Seres Attila

Megyei tanácsi vezetők értekezlete 
az Ipari Minisztériumban

A megyei tanácsok elnökhelyette
seinek és ipari osztályvezetőinek 
részvételével csütörtökön tanácsko
zást ta rto ttak  az Ipari M inisztérium 
ban. A megbeszélés nap irendjén  sze
repelt az MSZMP Központi Bizottsá
gának az ipar helyzetéről és felada
tairól szóló határozata, annak  végre
ha jtása  s a tanácsok ebből adódó fel
adatai. A tanácskozáson részt vett 
Buda Gábor, a M inisztertanács Ta
nácsi H ivatalának elnökhelyettese is.

A részvevőknek Kapolyi László  
m iniszter adott tájékoztatást. Em lé
keztetett arra, hogy a Központi Bi
zottság júniusi határoza ta az ipar 
szám ára fő célként nem  elsősorban 
az ágazati szerkezet átalak ítását, h a 
nem  a term ékszerkezet m egváltozta
tását, a  gazdálkodás színvonalának 
em elését jelölte meg. A legfontosabb 
iparpolitikai irányok — a hatékony
ság szem előtt ta rtásával — a term é
szeti kincsek hasznosítását, a term é
kek feldolgozottsági fokának em elé
sét, a mezőgazdaság kedvező adott
ságaihoz igazodó ipari h á tté r  fejlesz
tését em elik ki, de ide tartozik  az 
elektronika, a biotechnológia fejlesz
tése és széles körű elterjesztése, va
lam in t az ebben elért eredm ények 
gyorsabb alkalm azása. Különlegesen 
fontos az energiát és anyagot tak aré 
kosan hasznosító technológiák k ife j
lesztése és széles körű alkalm azása is.

M indezek m egvalósításában szük
ség van a tanácsok közrem űködésére
— hangsúlyozta az ipari m iniszter. A 
tanácsi iparválla latok  m unkájában
— többségük a feldolgozóiparhoz ta r 
tozik — nagy jelentőségű a verseny-

képesség javítása, a gazdaságos ex 
port növelése. E vállalatok kisebb 
m érete lehetővé teszi a rugalm as p ia
ci alkalm azkodást, a term ékváltást, 
a m űszaki fejlesztés eredm ényeinek 
gyorsabb bevezetését a term elésbe. 
Lényeges szerepet töltenek be a la 
kosság iparcikkellátásában is. K a
polyi László kiem elte a tanácsi vál
lalatok h á tté rip a ri tevékenységének  
jelentőségét, am ely nélkülözhetetlen 
a készterm éket előállító és összesze
relő nagyvállalatok szem pontjából, s 
egyúttal m érsékli az im portot.

Az ipari és a lakossági szolgálta
tásokban — a KB határozatával össz
hangban — a viszonylagos elm ara
dottság felszám olását, a színvonal 
em elését jelölte meg fő feladatként. 
A m iniszter hangsúlyozta, hogy a 
szolgáltató kapacitások fejlesztési 
ütem ének meg kell haladnia az ipari 
fejlődés átlagát.

Az Ipari M inisztérium  m egkülön
böztete tt figyelm et fo rd ít az újonnan 
a laku lt kisvállalatok tevékenységé
re. Eredm ényes m űködésükhöz je len 
tős segítséget nyú jtha tnak  a ta n á
csok.

Sokat tehetnek a hatékonyság és a 
versenyképesség jav ításáé rt a kor
szerűtlen term elés m egszüntetésével, 
a felszabaduló m unkaerő  á tirán y ítá 
sával, szervezetfejlesztési intézkedé
sekkel, a fejlesztési erőforrások sze
lektív  felhasználásával, továbbá olyan 
közhangulat kialakításával, am ely
ben te re t, ösztönzést kapnak  a tel
jesítm ényt javító  ötletek, kezdem é
nyezések, s javul a szervezettség és 
a m unkakedv. (MTI)

Magyar—os ztrák—j u gos zlá v
idegenforgalmi együttműködés

M agyar, osztrák és jugoszláv ide
genforgalm i vállalatok  közös szer
vezéssel több nyugat-európai, am e
rikai és ázsiai tu ris tá t k ívánnak 
u tazta tn i országaikba. A három ol
dalú együttm űködésről a héten az 
osztrák fővárosban tárgyalások foly
tak, am elyeken tíz m agyar u tazási 
iroda képviselői is részt vették. Az 
elgondolások szerin t köizös p rogra
m okat, u tazási a ján la to k a t dolgoz
nának  ki az észak- és dél-am erikai, 
továbbá a japán, ausztrál, skandiná
viai tu ristáknak.

Az osztrák idegenforgalm i ipar a 
turistaforgalom  valam elyes csökke
nése m ia tt is érdekelt abban, hogy 
a szomszédos országokkal együttm ű
ködve alak ítson  ki új u tazási lehe
tőségeket. A közös Szervezés és pro
paganda nyilvánvaló gazdasági elő
nyökkel já r  a részt vevő m agyar és 
jugoszláv vállalatok  szám ára is. Az 
elgondolásokról feb ruár végén — a 
tervek  szerin t — az é rin te tt országok 
állam i idegenforgalm i szerveinek 
bevonásával folytatódnak a tárgya
lások. (MTI)

Inzulint termelő baktériumok Szegeden
N em zetközi színvonalú tudom ányos eredm ény a cukorba j gyógyszerének előállításában

„Négyévi m unka eredm ényekép
pen, íme, itt van az a baktérium törzs, 
am ely proinzulint (az inzulin »elő- 
anyagát« — A szerk.) term el” — 
m ondotta az előadó, és felm utato tt 
egy kis lapos üvegedényt (Petri-csé- 
szét), am elyben valami, a hozzá nem  
értőnek nem  sokat mondó, zöldes 
anyag volt. A több száz szakem ber 
azonban, aki a Szegedi Biológiai Köz
pont (SZBK) nagy előadóterm ében 
ült, lelkesen fogadta a bejelentést, és 
az elnöklő Straub F. Brúnó  akadém i
kus is g ra tu lá lt az eredm ényhez a 
„névtelen” előadónak, aki annyiban 
volt névtelen, hogy egy nagy ku ta tó
kollektíva eredm ényét ism ertette, és 
ezért az SZBK-napok ’83 m űsorában 
nem  hagyta feltün tetn i a nevét.

Valóságos népbetegség
Mi a jelentősége ennek a m unká

nak, am elyet dr. Venetianer Pálnak, 
a biológiai tudom ány doktorának 
irányításával végeztek a M agyar T u
dományos A kadém ia Szegedi Bioló
giai K özpontjának Biokémiai Intéze
tében ?

A cukorbaj széles körben elterjedt, 
valóságos népbetegség. Nem gyógyít
ható, de hála az orvostudom ánynak, 
im m ár évtizedek óta a betegek igen 
magas életkort is m egélhetnek, még
hozzá m unkaképesen, ha a betegséget 
idejében felfedezik és (bizonyos ese
tekben) rendszeresen inzulint kap
nak. Az inzulin fehérjeszerű  anyag, 
am elyet a hasnyálm irigy úgynevezett 
Langerhans-szigetei term elnek, és a 
cukorbetegség éppen azoknak a meg
betegedéséből, elpusztulásából szár
m azik: nem  term elnek  többé inzu
lint, tehát pótolni kell.

Csakhogy az inzulint kizárólag á l
lati hasnyálm irigyből vonják ki. Ez 
viszont nem  kevés gondot okoz. E l
sősorban azt, hogy mivel a cukorbe
tegek szám a hosszú ideje gyorsabban 
nő, m in t a vágóhídon kinyerhető has
nyálm irigy mennyisége, világszerte 
em elkedik az inzulin ára. Nem k i
sebb gond, hogy bár a sertés- és m ar
hainzulin  teljes értékű  gyógyszere az 
em beri cukorbajnak, valam i kis kü 
lönbség mégis van az em beri szer
vezetben előállított, illetőleg az ál
latokéból kivont inzulin között, és 
ez egyes em bereknél allergiás, kóros 
tüneteket okoz-

Ezek az okok érthetővé teszik, 
hogy a világ gyógyszergyárai, am int 
a tudom ány felfedezte a génsebészet
nek  vagy génm érnökségnek  nevezett 
technikát, azonnal nap irendre tűzték 
az inzulin ilyen útoni előállításának 
m egoldását. Bár a ku ta tás nagy erő
ket igényelt, az inzulin olyan létfon
tosságú és tömegesen értékesíthető 
gyógyszer, hogy nem  haboztak rá  
pénzt, időt, energiát fordítani.

A génsebészet (angolul genetic 
engineering) lényege az, hogy az em 
beri (de állati és növényi) öröklődő 
tulajdonságokat hordozó anyag, a de- 
zoxiribonukleinsav (DNS) elvileg 
bárhogy m anipulálható, és a változá
sok öröklődnek. Lévén az inzulin fe 
hérje, am elynek term elését a  szerve
zetben egy gén határozza meg, ha ezt 
a gént á t lehet vinni egy bak térium 
ba, és ott hozzákapcsolni annak  örök- 
lődési anyagához, az a bak térium  in
zulint fog term elni.

Ez azonban tú l egyszerű volna: 
ugyanis a baktérium ok és a m aga
sabb rendű szervezetek között van 
egy különbség, am ely k izárja ennek 
a génnek közvetlen átv ite lét az 
em berből a baktérium ba. Az SZBK 
Biokémiai Intézetében azonban, ahol 
génsebészettel régóta foglalkoznak, 
az A kadém ia vezetésének felkéré
sére vállalkoztak a bonyolult fel
adat m egoldására. A sejtekben az 
inzulin t term elő RNS-ről (ribonuk
leinsavról) „készül” egy m ásolat, am it 
hírvivő (messenger) RNS-nek nevez
nek. Ennek segítségével megfelelő 
módon — kémcsőben — előállítható

újból a DNS, am elyet egy úgynevezett 
vektorhoz hozzákapcsolva, be kell 
vinni egy baktérium ba, és ott m űkö
dőképessé tenni.

Daganat Debrecenből
Három  évig m inden eredm ény nél

kül dolgoztak az SZBK kutatói, míg 
aztán tavaly tavasszal h irtelen  fel
gyorsultak az események, és alig né
hány nappal a m ostani SZBK-napok 
elő tt sikerü lt előállítani az inzulint 
(pontosabban proinzulint) term elő és 
valóban működő baktérium törzset.

Ezt a sikert, am ely azonban távol
ról sem je len ti a m unka végét, két 
dolog te tte  lehetővé. Az egyik az, 
hogy korábban a Biokémiai In tézet
ben több olyan a lapku ta tást végez
tek, am elynek semmi „gyakorlati” 
eredm énye nem  volt, nem  is kellett 
hogy legyen, de k ia lakult a technika, 
a gyakorlat és a szakem bergárda. 
A siker m ásik tényezője az volt, hogy 
míg korábban a kevés kiindulóanyag 
h á trá lta tta  a m unkát, tavaly tavasz- 
szal végre hozzájuto ttak  elegendő 
anyaghoz. Méghozzá em beri anyag
hoz.

Nem kell semmi rosszra gondolni, 
sőt valam i igen jóra. Van a szerve
zetben, a hasnyálm irigyben, az inzu
lin t term elő Langerhans-szigeteknek 
egy megbetegedése, am ely igen r itk a  
— M agyarországon évente egy-két 
eset fordul elő —, s am elynek az a 
lényege, hogy inzulin-tú lterm elés 
lép fel, am inek oka egy jóindulatú, 
inzulinóm ának nevezett daganat. 
Ezt m űtéti úton eltávolítják . Nos, 
egy debreceni kutató, aki egy ideig 
Szegeden ebben a csoportban dolgo
zott, tudom ást szerzett róla, hogy a 
Debreceni O rvostudom ányi Egyete
men ilyen m űté tre  készülnek, és é r
tesíte tte szegedi kollégáit. (Ism ét egy 
tanulságos m ozzanata ennek a k u ta 
tásnak: az a lapku ta tás fontossága 
m ellett a tudom ányágak és városok 
határa in  túlnyúló csoportm unka 
hasznossága.) Szegedről azonnal autót 
küldtek  Debrecenbe, és cseppfolyós 
nitrogénben szállították á t a daga
natot, am elytől a szám ukra ism eret
len beteget m egszabadították. (Re
mélik, hogy akara tlan  m unkatársuk  
azóta jó  egészségnek örvend.)

A hasznos daganat lázas m unka 
kiindulópontja lett. Először kivontak 
belőle m inden hírvivő RNS-t. Csak
hogy m inden se jt RNS-éről készült 
m ásolat: az inzuliné ennek az anyag
nak  körülbelül ötezredrésze. Ám így, 
ebben a form ában nem  lehet a sok
féle anyagot szétválasztani: m ind
egyikről el kell készíteni a  DNS-t, 
és m indegyiket be kell vinni vekto
rok segítségével baktérium okba. (Er
re  a célra ezúttal is a génm érnö
kök kedvenc baktérium át, a jól ism ert 
Escherichia colit használták.) Ezt 
a  bevitelt szaknyelven klónozásnak 
nevezik, a vektorhoz kapcsolt DNS-t 
m agában foglaló bak térium  pedig a 
klón.

Igen ám, csakhogy szét kellett vá
lasztani a sokezerféle kiónt, m egke
resni azokat, am elyekbe az inzulin
term elést vezérlő DNS beépült.

Az első üveg pezsgő
Ism ét a korábbi alapkutatásokra, 

illetőleg patkányokon végzett hason
ló k ísérletekre ford íto tt idő, energia 
és pénz kam atozott. A kutatócsoport 
százezer baktérium kolóniát vizsgált 
át, és az első „szűrés” eredm ényekép
pen 950 ígérkezett biztatónak. Ezek 
m indegyikéről egyfajta „fénykép” 
készült. (E lektroforetikus vizsgálat
nak nevezik.) Aztán mind, a csaknem 
ezer m ikrobát egyenként alaposan 
tanulm ányozni és vizsgálni kellett. 
Végül 24 olyat ta láltak , am elyről bi
zonyosan m egállapították, hogy ab 
ban inzulint term elő DNS van.

— A m ikor az elsőt m egtaláltuk  ta 
valy júniusban, akkor bontottuk  fel 
az első üveg pezsgőt — m ondotta a

hallgatóság nem  kis derültségére dr. 
V enetianer Pál.

Pedig a m unka neheze még csak 
akkor kezdődött, m ert mindez, ha ne
héz és kényes, de mégiscsak ism ert 
technika volt: a m ár em líte tt alap
kutatások idején részletesen k ifej
lesztették. El kellett azonban még ér
ni, hogy a kiónok — vagyis a bakté
rium ok — m űködjenek, term eljék  a 
proinzulint, azt az anyagot, amelyből 
m ár gyógyszeripari m ódszerekkel in
zulint lehet term elni. (Ugyanis, ha 
a baktérium  közvetlenül inzulint 
term elne, abból sok elbomlana.) Sze
rencsére — persze nem  véletlenül — 
a korábbi m unka eredm ényeképpen 
ism erték azt is, hogy m ilyen vektor
hoz kell kapcsolni a DNS-t, és ho
gyan kell elvágni — ez azután az iga
zi génm érnöki m unka! —, hogy m ű
ködjék.

— Milyen egyszerű! — m ondotta 
nagy derültséget keltve S traub  pro
fesszor a nagy tapssal fogadott elő
adás után. Az SZBK-napok részve
vői érte tték  a finom  iróniát. Azt is 
se jte tték  a terem ben ülők közül a 
legtöbben, hogy még nem  kevés 
m unka van h á tra : itt a  laboratórium 
ban például az, hogy a klánok m űkö
dését még fokozzák. Nem titok, hogy 
a m unkát kezdettől fogva a Kőbá
nyai G yógyszerárugyárral együttm ű
ködve végezték, és ez a  gyár vállal
kozik m ajd az inzulin gyártására  a 
szegedi baktérium ok, kiónok segítsé
gével.

V enetianer Pál előadását nem csak 
azért fogadta ekkora érdeklődés, 
m ert nagy fontosságú eredm ényről és 
szellemes m egoldásokról adott szá
mot. Tanulságos volt az egész ku ta
tási, m in t m ondani szokták, „filozó
fia” szem pontjából. Az alap- és a l
kalm azott ku ta tás kapcsolatára m ár 
utaltam , de a m unka kollektivitása 
is példás volt. A sok áb ra  és képlet 
u tán  a csoport vezetője ezért szokat
lan módon k ivetíte tte  a csoport név
sorát is: huszonegyen voltak  (közü
lük azért kiem elte Boros Imre, Csor
dás Tóth Éva  és Török István  te lje
sítm ényét), köztük az egyik az SZBK 
egy m ásik intézetéből, ketten  pedig 
a Debreceni Orvostudom ányi Egye
tem  két intézetéből. Négy orvosegye
tem i intézet is részt vett a m unká
ban (három Szegedről, egy Debre
cenből).

Ma a világon csak egyetlen olyan 
gyógyszergyár van, am ely génsebé
szeti úton előállíto tt klónokkal te r
mel inzulint, és mindössze két m á
sikról tudnak, am elyek körülbelül ott 
tartanak , ahol ma Magyarország. 
Nagy lehetőségek állnak  tehá t előt
tünk.

Nem tévedés a ’83
Az SZBK -napok ’83 ma, péntek 

délu tán  érnek  véget. Sok m ás nagy 
jelentőségű eredm ényről is beszámol
tak, túlnyom órészt fia ta l kutatók, de 
ezek az eredm ények m a még csak 
a szakem berek szám ára érthetők. 
Néhány év m úlva talán  ezek ju tnak  
el a m unkának abba a stádium ába, 
am elybe m ost az inzulinkutatás ju 
tott.

De a m ostani SZBK -napok más 
okból is em lékezetesek m aradnak. 
Nem volt ugyanis h iba az, hogy 
fentebb SZBK-napok ’83-at írtam . Ezt 
az évenkénti hagyományos tudom á
nyos előadássorozatot ugyanis no
vem berben szokták tartan i. Ezúttal 
azért kerü lt rá sor 1984 első nap ja i
ban, hogy a kutatóközpont ezzel is 
tisztelegjen S traub  F. Brúnó akadé
m ikus előtt, aki nem rég töltö tte be 
70. évét. ö  volt ugyanis az, aki — 
m int a jelenlegi főigazgató, Alföldi 
Lajos akadém ikus m egnyitójában 
m ondotta — hatalm as energiájával 
életre h ív ta ezt a kutatóközpontot, 
am elynek első főigazgatója volt.

Rövid tósztok és sok m unka: ez 
volt S traub professzor ünneplése.

Pető Gábor Pál

Megfelelő a munkavédelem a közüzemi vállalatoknál
Kedvező tapasztalatokkal záru lt a 

Fővárosi Főügyészség vizsgálata, 
am ellyel a Fővárosi Tanács V. B. Köz
m ű- és M élyépítési Főigazgatóságá
hoz, valam in t a H elyiipari és Város
gazdálkodási Dolgozók Szakszerve
zetéhez tartozó, kilenc közüzemi vál
la lat m unkavédelm i, baleset-m egelő
ző tevékenységét elemezték. M egálla
p íto tták : az érin te tt vállalatoknál az 
átlagosnál lényegesen m agasabb 
színvonalú a  m unkavédelem .

M indenütt korszerű m unkavédel
mi szabályzat szerint tevékenyked
nek, am ely az új rendelkezések és 
állásfoglalások alapos ism eretét 
tükrözi. Egyetlen lényeges hiányossá
guk: eddig még sehol sem rögzítet
ték a vm sz-ben a vállalati gazdasá
gi munkaközösségekkel kapcsolatos 
vállalati kötelezettségeket. A m un
kavédelm i szervezetben dolgozók á l
ta lában  megfelelő színvonalon lá tják  
el m unkájukat, a  m unkavédelm i iro
dáknak — több vállalatnál — a szak- 
szervezeti társadalm i m unkások h á
lózatától független, sa já t hálózatuk 
is van.

A baleset-m egelőzésben m inden 
közüzemi vállalatnál fontos szerep 
ju t a gyakori és alapos m unkavédel
mi szemléknek, am elyekről jegyző
könyvet vesznek fel, a hiányosságok 
m egszüntetésére határidőket és fele
lősöket jelölnek ki, s am i a legfonto
sabb, rendszeresen ellenőrzik a fel
adatok végrehajtását. A közüzemi 
vállalatoknál a baleset-m egelőzés
nek fontos része a jó színvonalú 
m unkavédelm i ok ta tás és vizsgázta
tás, az okta tást a legtöbb vállalatnál 
szem léltetőanyagokkal és az üzemi 
balesetek tanulságainak bem utatásá
val is segítik- A Fővárosi Távfűtő 
M űveknél és a Fővárosi Csatornázá
si M űveknél a m unkavédelm i iroda 
időnként részletes elem zést is készít 
a vállalatnál tö rtén t balesetek okai
ról.

A jó színvonalú m unkavédelm i te 
vékenységnek köszönhetően az össze
sen 18 ezer em bert foglalkoztató ki
lenc vállalatná l az üzemi balesetek 
szám a nem  jelentős, többségüknél

csökken is. Az üzemi baleseteket 
gyorsan kivizsgálják, s a baleseti k á r
té rítésé rt folyam odók túlnyom ó több
sége azt meg is kapja.

A baleseti okok között nagy szere
pet já tsz ik  a m unkahelyi italozás, 
ezért gyakori a szondavizsgálat. A ta 
pasztalatok azonban azt m utatják, 
hogy ennél is fontosabb a pozitív 
szondavizsgálatot követő intézke
dés. A K özterület-fenntartó  V állalat
nál fél év a la tt csaknem  20 ezer eset
ben szondáztattak, s a szonda az ese
tek 8 százalékában elszíneződött. A 
Fővárosi Csatornázási M űveknél 
m integy 900 szondavizsgálat volt, de 
csak az esetek egy százalékában ta 
paszta ltak  ittasságot. Az ügyészi 
vizsgálat m egállapításai szerin t a 
különbség oka főként az, hogy az 
előző vállalatnál végzett nagyszámú 
szondavizsgálatot általában  nem  kö
veti szigorú felelősségre vonás,1 a 
K özterület-fenntartó  V állalatnál 
azonban kellő szigorral lépnek fel a 
m unka közben italozókkal szemben.

Sz. K.

Székesfehérváron, az Á lba Regia 
Építőipari V állalat nyílászáróüze
mében két osztrák gyártm ányú gép
soron m űanyag bevonatú a jtó - és 
ab lakkeretek  készülnek. A m egm un
kálás u tán  pvc-réteggel bo rítják  be

a fát, így a  keretek  tartósabbak  és 
jobban illeszkednek. Jelenleg a h a 
zai építkezéseket lá tják  e l ezekkel a 
term ékekkel, de m ár egy NSZiK-cég 
is érdeklődik  a Fehérváron gyártott 
keretek  iránt.

Műanyaggal bevont ablakkeret


